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    سینما

  محمدصادق عابديني
چند روزي اس�ت ك�ه صحب�ت از مميزي هاي 
سريال هاي تلويزيوني به بحث داغي در فضاي 
مجازي تبديل شده است و برخي هنرمندان از 
جمله نويسنده و بازيگران چند سريال خاطرات 
خود را درباره مميزي ها بيان مي كنند كه باعث 
ايجاد جو منفي در فضاي مجازي عليه ارزياب  هاي 
صداوسيما شده است، اما آيا واقعاً مميزي ها آنقدر 
كه بازيگران تلويزيون القا مي كنند، بي حساب و 
كتاب است؟»جوان« اين موضوع را در گفت وگو با 
يكي از ارزيابان تلويزيون كه دانشجوي مديريت 
رس�انه نيز اس�ت، به گفت و گو نشس�ته است. 
حتم�ا در جري�ان بيان خاط�رات يك 
نويس�نده س�ريال هاي كمدي و چند 
بازيگر درباره مميزي ها در فضاي مجازي 
قرار گرفته ايد، تحليل تان از اين موضوع 

چيست؟
آن چیزي كه درباره بازبیني محتوا در رس��انه ملي 
شاهد آن هستیم جو زدگي ای است كه سلبريتي ها 
مي خواهند با استفاده از آن خودشان را مطرح كنند. 
قطعا اگر در پش��ت اين اظهارات نسبت به ماهیت 
ممیزي ها آگاهي وجود داشت، شاهد اين حرف ها 
نبوديم. ي��ك بازيگر كه چند ديال��وگ مي گويد و 
مي رود يا نويسنده اي كه متن ها نوشته است، چندان 
اطلاع��ي از قوانین ممیزي در صداوس��یما ندارند 
و صرفاً وقتي جوي در فضاي مج��ازي راه مي افتد 

مي خواهند با آن همراه باشند و شلوغ كنند. 
براي روشن ش�دن موضوع مميزي ها، 
كمي درباره ساز و كاري كه در سازمان 

براي اين كار داريد، توضيح دهيد.
سازمان صداوسیما مطابق قوانین جمهوري اسلامي 
ايران عمل مي كند و ممیزي برنامه ها نیز بر چهار 
اصل قرار دارد كه چارچوب ممیزي را شكل مي دهد؛ 
قانون اساس��ي، اصل ولايت فقیه، مسائل شرعي و 
ديني و مصالح ملي. اين چهار ركن در كنار هم اساس 

ممیزي را شكل مي دهد. 
مميزي در افكار عمومي بيشتر مسائل 
اخلاقي را در بر مي گي�رد، اين بخش از 

مميزي ها چطور صورت مي گيرد؟
انتظار مخاطب ايراني كه با خانواده پاي برنامه هاي 
صداوسیما نشسته اين است كه برنامه را به صورت 
SAFE ببین��د، يعني در آن تصاوي��ر غیر اخلاقي 
نباشد و حرف هاي ركیك زده نشود. ما در جمهوري 

اسلامي ايران زندگي مي كنیم و تلويزيون ايران بايد با 
محتواي شبكه هاي ماهواره اي تفاوت داشته باشد. ما 
حق نداريم اعتماد مردم نسبت به برنامه هاي مناسب 
خانواده در صداوسیما را مخدوش كنیم. ما حتي در 
عرف جامعه هم بايد نگاه ملي داشته باشیم. شايد 
خیلي از پوشش ها در شهري مانند تهران قبیح نباشد 
اما همان پوشش در شهر هاي كوچك تر قبیح باشد، 
ممیز صداوسیما بايد نگاهش صرفاً به فضاي شهر هاي 

بزرگ نباشد و كل بینندگان را در نظر بگیرد. 
چقدر نظ�ر ش�خصي ممي�ز مي تواند 

تاثيرگذار باشد؟
بعضي وقت ها تصور مي شود كه ناظر برنامه قدرت 
خارق العاده اي دارد و مي تواند جلوي هر چیزي را 
بگیرد، در حالي كه مثلاً تهیه كننده يك برنامه زنده 
مي تواند با تماس با مدير پخش يا مدير گروه يا حتي 
مدير شبكه، درخواست اغماض كند و نظر آنها بر 
نظر ناظر ارجحیت داده ش��ود. از طرفي هم بعضي 
وقت ها ممیز يا ناظر اجتهاد شخصي درباره ممیزي 
مي كند كه شايد ممیز يا ناظر ديگر آن نظر را نداشته 
باشد. بعضي از ارزياب ها و ممیزها هستند كه وقتي 
فكر مي كنند موضوعي مي تواند برايش��ان دردسر 
داشته باشد، كل صورت مسئله را پاك مي كنند تا 

خیالشان راحت شود. 
اين روز ها مي گويند كه مميزها حتي به 
برآمدگي گوش هم گير مي دهند، چقدر 

مميزي درباره بانوان وجود دارد؟
طبق قانون پوشش بانوان در صداوسیما بايد بر اساس 
شئونات اسلامي باشد و صراحتاً تأكید شده است كه 
برآمدگي هاي زنانه نبايد پخش شود يا درباره اختلاط 
زن و مرد، حديث داريم كه اگر زن و مرد نامحرمي 
در فضاي بسته اي با هم تنها باشند، نفر سوم شیطان 

خواهد ب��ود. وقتي يك هنرمند اي��ن آگاهي ديني 
را ندارد و چنین تصويري را نش��ان مي دهد، ممیز 
بايد وارد عمل شود. ما به عنوان بازبین پخش، برگه 
اصلاحیه يا برگه اشكال داريم كه ايرادات براي رفع در 
آن نوشته مي شود. ما در آن برگه نبايد توضیح دهیم و 
فقط بايد بگويیم كه فلان صحنه بايد حذف يا اصلاح 
ش��ود اما برخي از ناظران فكر مي كنند اگر توضیح 
دهند كار بهتر انجام مي شود و اين توضیحات گاهي 
منظور را خوب نمي رساند و همان چیزي مي شود 
كه اين روزها رويش زياد حرف زده مي شود. اين هم 

ناشي از همان اجتهاد هاي شخصي غلط است. 
فضاي مجازي معمولاً به دنبال گاف هاي 
فك�ر  صداوسيماس�ت،  مميزه�اي 

نمي كرديد تا اين حد زير نظر باشيد؟
درباره فضاي مجازي بگذاريد دو نمونه را بگويم. امسال 
سريال پايتخت پخش شد. در يكي از قسمت هاي 
تركیه، دختري در نقش همكار دوست نقي هست 
كه فارسي حرف مي زند. ما اين بخش را ديده بوديم. 
از گروه س��ازنده سؤال ش��د كه اين خانم كیست؟ 
آنها اطمینان خاطر دادند كه هیچ مش��كلي درباره 
وي وجود ندارد. ما بر اس��اس اعتماد به سازندگان 
سريال اجازه پخش داديم اما بلافاصله بعد از پخش 
مشخص شد كه اين خانم منشي مدير شبكه »جم« 
است و تصاويرش همه جا پر شد. بعد از چند قسمت، 
رسیديم به سكانس مشهور »تايتانیك« كه در اين 
سريال ممیزي شد. در بخشي از فیلم كه در فضاي 
مجازي منتشر شد، يك بخش حذف شده وجود دارد 
و آن باز سازي صحنه اي است كه »جَك« و »رز« روي 
عرشه كشتي هستند و موسیقي تايتانیك نیز پخش 
مي شد. ما به عوامل سريال گفتیم كه آن صحنه روي 
عرشه فقط حذف شود ولي آنها كل سكانس را حذف 
كردند و در فضاي مجازي فرياد وا اسلاما سر دادند. 
اگر قرار به ممیزي بود كه ما بايد همه موسیقي هاي 
اس��تانبولي پايتخت را هم درمي آورديم. آنها فقط 

بخشي از ماجرا را بیان مي كنند. 
درب�اره خاطراتي كه امي�ر مهدي ژوله 

درباره مميزي دارد، چه نظري داريد؟
ما انتظار داريم كساني كه در تلويزيون مشهور شده اند 
و نان صداوسیما را خورده اند، در رفتارشان صداقت 
داشته باشند اما درباره آقاي ژوله، وي تا همین اواخر 
كه در برنامه خندوانه آمد و اس��تندآپ كرد، صرفاً 
نويسنده بود. يك نويسنده شايد صرفاً با ممیزي هاي 
محتوايي درگیر باشد و حالا كه در دو، سه فیلم بازي 
كرده قرار نیس��ت اطلاعاتش درباره ممیزي اندازه 
تهیه كننده يا كارگرداني باشد كه با اين قوانین سر و 
كار دارد! من اين اقدامات را ناشي از جوي مي دانم كه 
بعد از خندوانه براي ژوله به وجود آمده و فكر مي كند 

همه فضاي مجازي هم مثل خندوانه است. 
به عنوان ارزي�اب، قبول داري�د كه به 

مميزي ها نقد وارد است؟
هیچ كس با اصل ممیزي مخالفتي ندارد، اما ما هم 
معتقديم بايد قوانین مرتبط با ممیزي به روز رساني 
شود. مانند همه قوانین كشور كه با توجه به شرايط 
روز بازنگري مي شوند. از سوي ديگر بايد در جذب 
ممیز و ناظر نیز بازنگري انجام شود و صرف مدرك 
تحصیلي دلیلي براي به كار گیري نباشد. كار نظارت 
آنقدر مهم اس��ت كه به نظرم بايد كسي اين كار را 
انجام دهد كه تخصص بالايي در مسائل سیاسي، 

اجتماعي و فرهنگي داشته باشد. 

امسال سريال پايتخت پخش شد. در يكي 
از قس��مت هاي تركيه، دخت��ري در نقش 
همكار دوست نقي هست كه فارسي حرف 
مي زند. ما اين بخش را ديده بوديم. از گروه 
سازنده س��ؤال ش��د كه اين خانم كيست؟ 
آنها اطمينان خاطر دادند كه هيچ مشكلي 
درباره وي وجود ندارد. ما بر اساس اعتماد 
به سازندگان سريال اجازه پخش داديم اما 
بلافاصله بعد از پخش مش��خص ش��د كه 
اين خانم منشي مدير ش��بكه »جم« است

گفت وگوي »جوان« با ارزياب برنامه هاي صداوسيما درباره حاشيه هاي مميزي

سلبريتي ها درباره چيزي كه نمي دانند 
جو زده حرف مي زنند

  محمد صادقي
مدي�ر م�وزه س�فالينه و آبگين�ه از ايج�اد فض�اي تب�ادل 
نظ�ر و گفت وگ�وی كش�ورهای اقتص�اد هن�ر شيش�ه 
داد.  ايران�ي خب�ر  معتب�ر  م�وزه  اي�ن  در  آبگين�ه  و 
امید شیوا، مدير موزه آبگینه تهران كه دومین موزه تخصصي آبگینه 
در جهان است، در تشريح برنامه هاي اين موزه گفت: تعامل خوبي 
با دانشگاه هاي داخلي و تخصصي حوزه هنر و پژوهش مثل دانشگاه 
هنر تبريز، دانشكده تربیت مدرس و فرهنگستان هنر داشته ايم و 
تصمیم داريم در بعد بین المللي نیز خود را معرفي كنیم، چراكه غیر 
از موزه نیويورك، موزه آبگینه ايران دومین موزه تخصصي دنیاست. 
ما درخواس��ت هاي متعددي از موزه هاي دنیا داشتیم، براي مثال 
موزه ملي كره جنوبي درخواست همكاري پژوهشي داشته كه ما 
امیدوار هستیم در سال 2019 تعامل خوبي با موزه ملي كره جنوبي 
داشته باشیم. شیوا با اشاره به همكاري موزه آبگینه با بنیاد سینمايي 
فارابي، از ساخت فیلم مستندي درباره اين موزه خبر داد و گفت: اين 
مستند سال آينده با همكاري مستندساز مشهوري تولید مي شود 
كه قطعاً اين حركت فرهنگي جنبه بین المللي هم داشته باشد. وي 
با اشاره به همكاري هاي بین المللي موزه آبگینه افزود: از كشورهاي 
صاحبنام حوزه شیش��ه و آبگینه كه اقتصاد هنر خود را بر آن پايه 
گذاشته اند، دعوت مي كنیم تا براي تبادل گفت وگو و افكار اقتصاد 
هنري به ايران بیايند. در اين زمینه با رايزنان فرهنگي ايتالیا، فرانسه 
و اتريش ارتباط داش��ته ايم كه ماه آينده به ايران بیايند. شیوا در 
خصوص اشیای موزه آبگینه و سفالینه اظهار كرد: 2064 شيء در 
موزه وجود دارد كه 900 قطعه شیشه و آبگینه، 680 قطعه سفال، 

242 قطعه بلور و 242 قطعه شامل هدايايي است كه شخصیت هاي 
مهم به موزه ارائه كرده اند. در اين میان 730 قطعه از 2064 قطعه در 

ويترين ها به نمايش درمي آيد. 
مدير موزه آبگینه و سفالینه تهران افزود: با توجه به قدمت بیش از 
يك قرن اين بناي قاجاري جلساتي با بنیاد فارابي، میراث فرهنگي، 
ش��هرداري و حامیان مالي ديگر صورت گرفته تا مرمت بنا را آغاز 
كنیم كه اعتبار و رقم تخصیصي اولیه حدود 300 تا 400 میلیون 
تومان در فاز نخست براي مرمت اين مكان در نظر گرفته شده است. 
وي افزود: جلسه مرمت بنا تا چند روز آينده تشكیل و در صورت 
انجام عملیات عمراني پروژه، موزه حدود 35 روز تعطیل خواهد شد. 
موزه آبگینه تلفیقي از معماري باروك ايراني)تلفیقي از معماري 
سنتي و غربي( است. اين ساختمان با زيربنايي بالغ بر 1040 متر 
مربع و با طرح هشت گوش و ستون هاي كاذب در قسمت ورودي 
ساخته شده و داراي سه طبقه زير زمین، همكف و طبقه اول داراي 

هفت تالار و سه سرسرا است. 

رئيس موزه آبگينه خبر داد

آبگينه ميزبان كشورهاي صاحب هنر شيشه و آبگينه 
در نشست ناشران درباره مسئله فلسطين مطرح شد

با حل مشكلات  داخلی به جنگ با اسرائيل برويم

در بيستمين نشست »شنبه هاي انقلاب« مطرح شد

انقلاب اسلامي هنر را مردمي كرد
  نويد پارسا

 در بيستمين نشس�ت »ش�نبه هاي انقلاب« با موضوع 
»تئاتر« كه با هدف تبيين دستاورد هاي انقلاب اسلامي 
روز گذش�ته در محل »خانه هنرمندان« برگزار شد اين 
مسئله كه انقلاب اسلامي هنر را مردمي كرد، مطرح شد. 
حس��ین مسافرآس��تانه دبیر كمیته تئاتر جنبش مردمي 
پاسداشت 40سالگي انقلاب اسلامي در ابتداي اين نشست 
گفت: محیط فعالیت تئاتر يك گونه باز اس��ت. قانون امروز 
مي گويد كه نظام اهداي مجوز به تئاتر قبل از انقلاب توسط 
افراد غیر بود اما امروز توسط كارشناسان اين حوزه صورت 
مي پذيرد و محیط��ي آرام را براي مخاطب��ان و هنرمندان 

فراهم كرده است. 
كوروش زارعي مدير مركز هنرهاي نمايشي حوزه هاي هنري 
در همین راستا ادامه داد: اصلاً تئاتر قبل از انقلاب با تئاتر پس 
از انقلاب قابل مقايسه نیس��ت. تئاتر پس از انقلاب اسلامي 
ايران شكوفا شد. در حال حاضر هزاران گروه فعال و پیشرو در 
اين عرصه تربیت شده اند. تئاتر يك خصوصیت انساني است و 

هنر جزء اصلي جامعه بشري مي باشد. 
وي ادامه داد: رويش جديدي از تئاتر بعد از انقلاب اسلامي 
ايران به وجود آمد و باعث شد دانشكده هاي تئاتر در جمهوري 
اسلامي ايران به رشد هنرمنداني بپردازند كه بسیار از زمانه 
خودش��ان و تئاتر روز دنیا جلوتر هس��تند. ما استعدادهاي 

خوب و درخشاني را در 40 سال انقلاب تربیت كرديم. 
در ادامه اعظم بروجردي نويسنده و كارگردان تئاتر و معاون 
سابق هنري پرديس تئاتر تهران در حوزه فعالیت زنان بعد از 
انقلاب در عرصه تئاتر گفت: انقلاب اسلامي هنر را مردمي كرد 
و به دست مردم سپرد. وقتي انقلاب شد 15 سال داشتم و وارد 
تئاتر شدم و توانستیم كانون تئاتر بانوان را پايه گذاري و افتتاح 
كنیم. اين كانون توانس��ت محیط آرامي را براي بازيگران زن 
فراهم كند و خیلي از بازيگران بعد از انقلاب حاصل اين كانون 
هستند. چیزي كه انقلاب به ما داد اين بود كه كارمان را راحت و 

با اختیار و رفتار و عمل مان را در اين حوزه انتخاب كنیم. 
يدالله وفاداري نويس��نده و كارگردان پیشكسوت تئاتر كه 
بي صدا و در سكوت كار مي كند در برنامه 40 سالگي انقلاب 
گفت: تئاتر كودك و نوجوان مي تواند بس��تر مناسبي براي 
تربیت آدم ها باش��د و به ما مي آموزد چگونه زندگي كنیم و 
با فضايل آشنا ش��ويم، اين مهم بعد از انقلاب اسلامي ايران 
به خوبي صورت گرفت گرچه قب��ل از انقلاب هیچ رنگي به 

خود نداشت. 
علي محمد رادمنش نويس��نده و كارگ��ردان تئاتر خیاباني 

گفت: تئاتر به ش��كل درام قبل از انقلاب اسلامي خیلي كم 
و غیرمنسجم بوده اس��ت و بعد از انقلاب گروه هاي تئاتري 
شكل مي گیرند كه با خصلتي اعتراض آمیز به انقلاب كمك 
مي كنند و بعد از آن در جبهه هاي دفاع مقدس سرگرم ساز و 

شكلي محیطي داشته اند. 
وي ادامه داد: شكل ديگر تئاتر هاي خیاباني در ايام مبارك 
دهه فجر با هدف امور تربیتي ش��كل گرفته است. در حال 
حاضر تع��داد اجراي تئاتر ه��اي خیاباني در اي��ران در مرز 
30هزار اجراست. خوشبختانه كساني كه بر سر مديريت اين 
كار قرار گرفته اند از دل اين كار بوده و توانسته اند چشم انداز 

خوبي را از اين حرفه نشان دهند. 
محسن سلیماني دبیر انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس نیز 
گفت: در تهران بیش از 100 نمايش در طول شبانه روز اجرا 
مي شود و اين گستردگي محصول بعد از انقلاب اسلامي ايران 
است. تئاتر بعد از انقلاب، از صحنه هاي بزرگ به میدان هاي 
بزرگ انتقال يافت. بیش از 150 گروه در حال حاضر مشغول 
اجراي موضوع غدير با عناويني نظیر شب آفتابي، بازسازي 

واقعه غدير خم، نمايش میلاد كوثر و... در كشور هستند. 
امیر نصیربیگي رئیس س��ازمان بس��یج هنرمندان و دبیر 
جشنواره دفاع مقدس نیز به عنوان آخرين سخنران برنامه 
گفت: انقلاب اس��لامي پس از پی��روزي اش تغییر و تحول 
س��اختار فرهنگي و هنري ب��ه خود مي ديد. انق��لاب تاثیر 
بسزايي بر تئاتر داشته است. در تئاتر پس از انقلاب اسلامي 
با تغییراتي در محتوا و شكل تئاتر مواجه هستیم كه گام هاي 
مهمي در توس��عه تئاتر ما بوده اس��ت. تعدد جشنواره هاي 
تئاتري در كنار جشنواره فجر سبب شده است تا استعداديابي 
مناسبي را از جشنواره هاي شهرس��تاني داشته باشیم. اگر 
مش��كلي در تئاتر داريم به خاطر سیاس��تگذاري ها نیست 
بلكه به خاطر كاس��تي هايي در مجريان و دست اندركاران 

تئاتر مي باشد. 

حكمت 60
زبان تربیت نشده، درنده ای 
است كه اگر رهايش كنى 

مى گزد. 

  علي موحد
 مديرعامل مؤسسه شهرستان ادب در اولين نشست تخصصي 
مسئله فلسطين و رژيم   صهيونيستي گفت: براي كسي كه در 
كشور ما با مشكل مسكن درگير است، هرچه از ماجراي فلسطين 
بگوييم، در او اثر نمي گذارد. با چني�ن وضعيتي خيلي برايش 

اهميت ندارد كه در فلسطين چه اتفاقي افتاده است.  
اولین نشست تخصصي مس��ئله فلس��طین و رژيم   صهیونیستي 
در حوزه هنري تهران با حضور تعدادي از ناش��ران، نويسندگان و 

كارشناسان موضوع فلسطین برگزار شد. 
علي محمد مؤدب، مديرعامل مؤسس��ه شهرس��تان  ادب، در اين 
نشست گفت: »به نظر من جبهه انقلاب اسلامي در اين حوزه خوب 
كار كرده است، حتي در حوزه جهاني هم مي بینیم كه محتواهاي 
خوبي داريم، حالا اينكه چرا اين محتوا در مخاطب فارسي زبان آتشي 
را كه بايد ايجاد كند نمي كند، موضوعي است كه ريشه در مشكلات 

داخلي ما دارد.«

وي در ادامه با اش��اره به موضوعات داخلي م��ردم گفت: »اين يك 
مشكل است كه جبهه ما و افرادي مثل ما كه منتسب به حزب الله 
هس��تیم در برخي مواضع س��كوت كرده ايم. الان م��ردم هركدام 
به نحوي با مش��كلي مانند مس��كن و تغییر قیمت دلار مواجهند. 
صحبت اصلي ش��ان الان اينهاس��ت و حرف ما را درباره فلسطین 
نمي پذيرند. براي كس��ي كه در كشور ما با مش��كل مسكن درگیر 
اس��ت، هرچه از ماجراي فلس��طین بگويیم، در او اثر نمي گذارد. با 
چنین وضعیتي خیلي برايش اهمیت ندارد كه در فلس��طین چه 
اتفاقي افتاده اس��ت. جبهه انقلابي در اين مواجهه سكوت كرده و 
نشسته  است. اين جماعت بايد علیه اشرافي گري مطالبه كنند. من 
فكر مي كنم بايد علیه ظلم س��اختاري كه در كشور اتفاق مي افتد 
حرف بزنیم. همین هاست كه نمي گذارد مردم به مشكلاتي از اين 
دست توجه كنند.« مديرعامل مؤسسه شهرستان  ادب در نشست 
تخصصي مسئله فلسطین و رژيم   صهیونیستي با اشاره به ضرورت 
برخورد جبهه اي با مشكلات گفت: »اين در صورتي اتفاق مي افتد 
كه من به عنوان يك حزب اللهي در چینش محتوا و اخبار، ترتیبي 
اتخاذ كنم كه هم به مشكلات داخلي توجه كنم و هم درباره ماجراي 
فلسطین بگويم. به نظر من همین جمع بايد براي مشكلات انقلاب 
به صورت س��اختاري و جبهه اي عمل كند، مثلًا در فرصت بعدي 
بیايیم و براي ديگر مشكلات داخلي و دردهاي انقلاب جلسه برگزار 
و آنها را بررسي كنیم، مثلًا بحث فساد ساختاري در حوزه مسكن و 

ازدواج و بحران جنسي نیاز به جراحي دارد.« 
اولین نشست تخصصي مسئله فلسطین و رژيم   صهیونیستي به میزباني 

مجمع ناشران انقلاب اسلامي در حوزه هنري تهران برگزار شد. 

عهدنامه برابري جنسيتي به جشنواره ونيز هم تحميل شد
جش�نواره فيلم ونيز به 
دنب�ال جش�نواره هاي 
كن و لوكارن�و عهدنامه 
برابري جنس�يتي امضا 
ك�رد. اي�ن عهدنامه در 
ي�ك نشس�ت خب�ري 
با حض�ور آلبرت�و باربرا 
دبير هنري جش�نواره 
و پائول�و بارات�ا مدي�ر 

»لا بيه ناله« س�ازماني كه جشنواره ونيز بخش�ي از آن اس�ت به امضا رسيد. 
جشنواره ونیز امسال به شدت تحت فشار حامیان حقوق زنان قرار گرفته چون فقط 
يكي از 21 فیلم حاضر در بخش مس��ابقه اصلي اين رويداد را كارگردان زن ساخته 
است. با اين حال باراتا مي گويد سهمیه در نظر گرفتن براي آثار فیلمسازان زن بخشي 
از اين عهدنامه نیست. او گزارش هايي كه سهم اندك فیلمسازان زن در رقابت اصلي 

جشنواره را به فرهنگ مردسالارانه ايتالیا ربط داده اند، رد كرده است. 
او گفته است: »اگر جشنواره ونیز به دلیل حضور يك فیلمساز زن در بخش مسابقه 
نمونه مردسالاري زهرآگین است، من نمي فهمم چرا جشنواره اي كه دو فیلمساز زن 
دارد، نبايد زهرآگین تلقي شود. پس ما بايد سال آينده بايد سه فیلم از كارگردانان 
زن داشته باشیم و مسئله حل مي شود. اين مضحك است!« اين در حالي است كه 

جشنواره كن امسال سه فیلم از كارگردانان زن در بخش مسابقه داشت. 
جشنواره ونیز بخشي از يك مؤسسه است كه فس��تیوال هايى با موضوع معماري و 
هنرهاي تجس��مي هم برگزار مي كند و باراتا تأكید دارد 75 درصد از تیم مديريتي 
عالي رتبه »لا بیه ناله« زنان هستند و در تیم برگزاري جشنواره فیلم ونیز سهم زنان 

و مردان 50-50 است. 

 هر چه صداوسيما ريسيده بود 
ريحانه پارسا پنبه كرد!

مي گويند كمپاني پارامونت وقتي مي خواست فیلم ده فرمان را 
به كارگرداني سیسیل ب دومیل بسازد پیش از امضاي قرارداد 
با چارلتون هستون، بازيگر نقش حضرت موسي توافق كرد پس 
از اين نسبت به انتخاب هايش در سینما محتاطانه تر عمل كند؛ 
كاري كه صداوسیماي ما هرگز درباره ريحانه پارسا و موارد مشابه 

انجام نمي دهد. 
مديران محترم شبكه دوم سیما كه زحمت تهیه و تولید سريال 
پدر را كش��یدند اگر پس از گذشت 40 س��ال از پیروزي انقلاب 
اس��لامي قدري هم به مديريت نیروي انساني اهمیت مي دادند 
به طور قطع خانم پارس��ا به قول خودش براي برائت جس��تن از 
اينكه شخصیتش با لیلاي سريال تفاوت دارد عكس هاي آنچناني 
منتشر نمي كرد. فقط كافي بود صداوسیماي محترم يك يا چند 
نفر از 48 هزار نیروي خود را براي اين مسئله و توجیه اين موارد 

به كار مي گرفت. 
مقصر اصلي ريحانه پارسا نیست. مقصر اصلي صداوسیمايي است 
كه اساساً ضرورتي براي مديريت نیروهايش احساس نمي كند؛ نیاز 
نمي بیند پیش از كلید خوردن و عقد قرارداد با بازيگري كه اساساً 
هنوز چهره نشده شرط كند براي بازي در نقش يك خانم چادري 
اگر مي خواهد تفاوتش با كاراكتر را جار بزند دست كم مدتي دست 
نگه دارد يا اساساً تضاد خودش با كاراكتر را كمرنگ تر جلوه بدهد. 
ريحانه پارسا بازيگر لیلاي سريال »پدر« به تازگي نوشت: »اگر 
اين روزها عكسي ديده شده كه فرق زيادي با تصوير اين ماه هاي 
اخیر داره، بي هی��چ جبهه گیري خاصي و موضع داش��تن بوده 
و هس��ت... اين عكس ها صرفاً توجیهي اس��ت ك��ه ريحانه هیچ 

شباهتي)ظاهري( به لیلاي ديده شده نداره.« 
صداوسیما اساس��اً به دو مقطع پیش و پس از ساخت آثار فكر هم 
نمي كند و نمي داند براي اثرگذاري در فرهنگ پیش و پس از تولید و 
پخش سريال نیز داراي اهمیت است و بايد براي آن برنامه ريزي شود. 
پیچیدگي حوزه فرهنگ به رعايت همین جزئیات و ظرافت هاست. 
مبارك رسانه ملي باشد اين اقدام بازيگر سريال پدر. تقريباً با اين 
تصاوير هرآنچه اين سريال با میلیاردها هزينه و صرف زمان براي 

فرهنگ سازي مخاطبانش ريسیده بود يك شبه پنبه شد. 

در فرهنگسراي رازي برگزار مي شود
ويژه برنامه رونمايي از آلبوم موسيقي آييني 

محمد خوارزمي 
به مناس�بت زادروز هفتمي�ن اختر تابناك آس�مان امامت 
و ولاي�ت نخس�تين آلب�وم موس�يقي آييني كش�ور طي 
مراس�مي با عنوان ش�ال س�بز ام�روز رونمايي مي ش�ود. 
در اين برنامه كه با مشاركت مؤسسه آواي ماندگار برگزار مي شود 
آلبوم موس��یقي با تو آرومم در 9 قطعه موسیقايي با موضوعات 
متنوعي از قبیل مناجات با خدا، امام حسن مجتبي )ع(و صلح 
ايشان، حماسه عاشورا و اربعین، امام زمان )عج(و... با خوانندگي 
محمد خوارزمي و با حضور جمعي از ش��عرا و چهره هاي ادبي از 
جمله محمدجواد الهي پور، ش��هرام زندي و اسماعیل شبرنگ 
رونمايي مي ش��ود. س��خنراني، اجراي قطعات آيیني و مراسم 

رونمايي از مهم ترين بخش هاي اين برنامه است. 
علاقه مندان مي توانند براي حضور در برنامه در زمان ياد شده از 
ساعت 18 به آدرس پرديس سینمايي رازي واقع در خیابان هلال 
احمر مراجعه يا براي كسب اطلاعات با شماره تلفن 55423353 

تماس حاصل كنند. 
...............................................................................................................

»محيط زيست عمومي« منتشر شد
كت�اب »محيط زيس�ت عموم�ي« حاص�ل پژوه�ش و تأليف 
هف�ت اس�تاد برجس�ته محيط زيس�ت ايران منتش�ر ش�د. 
درحالي كه اغلب كتاب هاي محیط زيست عمومي از منابع خارجي 
ترجمه شده اند، به تازگي اثری به قلم دكتر مصطفي پناهي، دكتر 
جلال شايگان، دكتر محمود شريعت، دكتر محمدعلي عبدلي، دكتر 
منصور غیاث الدين،  دكتر عبدالرضا كرباسي و دكتر سیمین ناصري 
وارد بازار كتاب ايران شده است. براين اساس كتاب»محیط زيست 
عمومي« مشتمل بر فصل هايي همچون: منابع آب، آلودگي و تصفیه 
آب، تصفیه فاضلاب، انرژي و محیط زيست،  آلودگي هوا، مديريت 
پسماندهاي جامد، ارزيابي اثرات زيست محیطي و اقتصاد محیط 
زيست است. هرفصل به قلم يكي از مؤلفان نگاشته شده و داده هاي 
آماري آن همزمان با انتشار كتاب به روزرساني شده اند. علاقه مندان 
در هرفصل و با توجه به عنوان مي توانند به مطالعه داده هاي تصويري 
نیز بپردازند. با توجه به جامعیت كتاب و پوشش حوزه هاي متنوع 
محیط زيست، به نظر مي رسد اين كتاب مناسب دانشجويان رشته 
محیط  زيست، دانش آموزان دبیرستاني و علاقه مندان حوزه محیط 
زيست باش��د چراكه مفاهیم اصلي هر بخش با بیاني ساده توضیح 

داده شده است. 
گفتني است اين اثر در 500 صفحه، با قیمت 48هزار تومان منتشر 

شده است. 

جواد محرمي     دریچه

    دیده بان محمد صادقی


